

which might be thought to accompany that activity. The Committee notes that the province of Manitoba has introduced a system of control of permitted gaming that might well be emulated by other provinces.

Another matter which concerns the Committee is the scope of licenced gambling. We would urge the provinces to apply strict and, as far as possible, uniform criteria with respect to identifying those charities, religious, and non-profit organizations which should be permitted to conduct and manage lottery schemes. This would contribute to the exclusion of any potential participation by organized crime. The Committee also recommends that consideration be given to amending subsection 190(3) to make it an offence to contravene the conditions or requirements of a provincial licence.

The Committee has concluded that Bill C-81 should be approved without amendment. Our concerns with respect to the process of its development and passage in the House of Commons remain, however. We have felt constrained to go into some detail in this report, because these issues were not canvassed in an adequate fashion in the House, where the Bill was considered, in Committee of the Whole and on third reading, in one afternoon. We would also reiterate our plea that, in the future, the federal government should allow for as much consultation as is possible with respect to amendments to the criminal law. Although we recommend no amendment to the Bill we would urge the Department of Justice to monitor the operation of the changes very closely. In the future, if some of the negative consequences alleged to flow from the Bill should come to pass, we believe that the federal government should not hesitate to take initiatives to re-enter the area and bring them to a halt with appropriate amendments to the *Criminal Code*.

Respectfully submitted,

*Le président*

JOAN B. NEIMAN

*Chairman*

ble-t-il, accompagnent normalement cette activité. Le Comité fait remarquer que la province du Manitoba, plus particulièrement, a mis sur pied un système de surveillance des jeux légaux dont pourraient s'inspirer d'autres provinces.

Le Comité est également préoccupé par la portée des mesures relatives à la délivrance de licences pour le jeu. Nous exhortons les provinces à appliquer des critères stricts et autant que possible uniformes pour déterminer les organismes de charités, religieux et à but non lucratif qui devraient avoir l'autorisation de mettre sur pied et d'exploiter une loterie. Il serait ainsi plus facile d'en exclure le crime organisé. Le Comité recommande également d'envisager la possibilité de modifier le paragraphe 190(3) de sorte que toute dérogation aux conditions d'une licence provinciale constitue un délit.

Le Comité conclut que le Projet de loi C-81 devrait être approuvé sans amendements. Mais les faits entourant son élaboration et son adoption à la Chambre des communes continuent néanmoins à nous préoccuper. Nous nous sommes sentis obligés de donner certains détails dans ce rapport, parce que ces questions n'ont pas été adéquatement traitées à la Chambre, où le projet de loi fut examiné en Comité plénier et fit l'objet d'une troisième lecture au cours de la même après-midi. Nous demandons de nouveau avec instance au gouvernement fédéral de favoriser au maximum les consultations sur les amendements au droit pénal. Bien que nous ne recommandions aucun amendement au projet de loi, nous prions instamment le ministère de la Justice, cependant, de surveiller de très près les effets concrets de ces amendements. Et si ce projet de loi devait avoir les conséquences néfastes qu'on lui prête, le gouvernement fédéral ne devrait pas hésiter, à notre avis, à s'occuper une nouvelle fois et à modifier le *Code criminel* pour y mettre fin.

Respectueusement soumis,